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3. 9. 2023 – Nedej se! 
 
1. čtení: Mal 3, 1-4 
 
Píseň: NEZ730 – Nezná tu nikdo soužení mé 
  
Základ kázání: Mk 5, 1-20 
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

kolik toho člověk vydrží? 
Známé lidské „moudro“ říká, že „člověk si zvykne na všechno.“ 

Očividně jde o trochu přehnané vyjádření. Ale i Bible vypráví velmi 
podobné. Například v dnešním příběhu. 

V něm totiž jeden jediný posedlý člověk vydržel, co donutilo dva 
tisíce vepřů se zabít. Jeden člověk – dva tisíce prasat. Jeden jediný člověk 
snese, unese, vydrží víc než tisíce zvířat. Rozdíl je to o to nápadnější, že 
vepřové se hned vrhli vstříc smrti – kdežto posedlý gerasenský 
vytrvával. Držel. Vydržoval. Žil ve své posedlosti dál. V porovnání s tisíci 
gerasenskými vepři mu tedy dokonce ještě zbývala rezerva! 

Jenže proč takovou existenci snášel? Proč si raději také nevzal 
život – vždyť to byl hrozný život plný utrpení. Byl to „život, který nebyl 
k žití.“ A přesto ten posedlý vzdoroval touze ukončit svůj život. Ačkoli 
dva tisíce vepřů této touze vyhověly okamžitě, když do nich „Legie“ 
vešla. 

Ale to je jen postmoderní otázka. Starověký člověk nehledal a 
nedumal, jaký život ještě je a jaký už není „k žití.“ Život byl vždycky a pro 
všechny darem bohů. A tak nikdo neměl právo svůj život dobrovolně 
ukončit. A bezdůvodně ani někoho jiného. 

Ale postmoderní člověk má za to, že život je náš výdobytek. Že 
jsme si vlastní existenci nějak vymohli sami. Podle toho se současný 
člověk chová k životu obecně: K přírodě, bližním, sám sobě, ke svým 
rodičům, i ke svým dětem. Pokud tedy vůbec v západním světě nějaké 
má. Ačkoli je očividné, že žádný člověk není rozhodujícím faktorem 
početí nového člověka. Tím méně pak sebe sama. 

Tak je pro současného západního člověka samozřejmé, že si 
s životem nejen vlastním můžeme dělat, co chceme. Nikomu se za ani 
vlastní život nezodpovídáme. Nikomu za vlastní existenci ani přežití nic 
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nedlužíme. Ačkoli opak je opět očividným faktem. A důsledkem toho je 
veliká, veliká vyměklost, změklost, slabost. Současný západní člověk, 
zejména mladšího věku, toho moc nevydrží. Aby snad vydržel, kvůli 
čemu se zabilo dva tisíce vepřů? Bez šance. Vždyť už ze školy jsou děti i 
mladí úplně zničení – co potom z obyčejného zaměstnání? Jak by mohli 
vychovávat třeba pět dětí jako jejich prarodiče – nebo současníci na 
většině kontinentů? 

Tak se život gerasenského posedlého se v moderním vnímání 
přece nevyplatí žít! Vždyť je plný utrpení, ostatním nijak neprospívá… 

V Bibli ale čteme opak: Posedlý, poutaný, vyhnaný, ostrakizovaný a 
do-sebe-kameny-mlátící nepřemýšlel, jak se šikovně zabít. O stejném 
nepřemýšleli ani jeho bližní. Ačkoli o něm všichni dobře věděli. A čas od 
času ho zkoušeli spoutat alespoň řetězy – aby si sám tolik neubližoval. 
Ačkoli pravděpodobně o to víc pak řval. 

Jaký opak „vyspělé“ civilizace „věku informací“ naší současnosti! 
Protože i ti, kteří později toho nečekaně přišedšího Ježíše vyhnali, 

vytrvale doufali, že se objeví někdo, kdo mu pomůže. Nikdo nehledal 
cestu nejmenšího odporu. Nikdo nehledal hlavně pohodlí a klid. Všichni 
doufali, že toho posedlého snad někdo dovede zachránit. A zatím snášeli 
jeho příšerné řvaní a ječení z hrobů. 

O to absurdnější pak byla, a má být i pro čtenáře, jejich reakce na 
Ježíšovu vlastně očekávanou a touženou záchranu: „Děkujeme, 
odejděte.“ Dobře to řekl prorok Malachiáš: Kdo snese, až ten vytoužený 
a vymodlený Bůh sám přijde? Kdo snese, až bude sám Pán zachraňovat? 
Protože to bude znovu a znovu jinak, než jak si Boží spásu, záchranu a 
požehnání představujeme a plánujeme! A bude zachraňovat hlavně 
všechny ty, kteří se nám do společností, komunit a životů nehodí – 
posedlé, nemocné, staré, postižené, otravné atd. Vždyť stejné skupiny 
úplně stejně odsouváme a ostrakizujeme i dnes i v církvi: Hlavně máme i 
v církvi prý být pro mladé! Ačkoli mladým je člověk dvacet, třicet let – a 
co s ním tedy potom, většinu jeho života? 

Rozpor mezi moderním vnímáním a starověkým ještě prohlubuje 
skutečnost, že Ježíš sice zachránil posedlého člověka – jednoho – ale 
celou komunitu to stálo dva tisíce vepřů. Stojí snad taková záchrana za 
to? Vyplatí se takové Boží zachraňování? Nebylo by bývalo lepší, kdyby 
tam ještě pár let ten posedlý křičel a mlátil do sebe kamením, ale všichni 
ostatní by se ekonomicky měli lépe? Ať se obětuje ten jeden chudák pro 
naše pohodlí a pro život našich prasat! 
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Je tedy dobře, že ten posedlý toho tolik vydržel? Je dobře, že toho 
obvykle člověk tolik snese – v koncentračních táborech, v útlaku 
politickém, náboženském, školní třídy, rodiny nebo jiném? Nebylo by 
lepší, kdybychom místo snášení utrpení, posedlosti, zla, bolesti, 
hlouposti a hříchu skákali ze srázu jako ta prasata? 

Neulevilo by se tím náhodou ostatním? I nám? Není přece tolik lidí 
ve společnosti na obtíž – senioři a důchodci, postižení tělesně i duševně, 
nevyléčitelně nemocní a další? Nebylo by nám všem ostatním lépe bez 
nich? 

A Bible i lidská historie odpovídají jednoznačně: Ne. Mimo Bibli to 
hezky dokládá např. sparťanská společnost. Která se chvíli držela na 
špici starověkého světa (cca 650 př. Kr.), ale již r. 371 př. Kr ztratila své 
výsadní postavení a brzy skončila v propadlišti dějin. Zřejmě tedy 
upřednostňování zdravých, silných, mladých a v-lidských-očích-
perspektivních nebyla a není udržitelnou podobou lidské společnosti. 
Natožpak dobrou a prospěšnou. 

Bible je v tom pak ještě jednoznačnější: I Hospodin i Ježíš se znovu 
a znovu obracejí v první řadě vůči právě ke starým (Abraham a Sára!), 
odstrčeným (Josef, Israelci v Egyptě!), nevyléčitelně nemocným (slepý 
od narození!), odstrčeným (malomocní a hříšníci!), vyhnaným, 
nechtěným (nemanželské dítě Josefa a Marie!) a zneužívaným. Nápadně 
i v dnešním posedlém. 

Bible tak nápadně a vytrvale zve k vytrvalosti. Ke snášení utrpení. 
Zla. Hříchu. K výdrži. K odolnosti. K nepodléhání pohodlnosti, 
změkčilosti, slabosti ani hrůzám lidského světa. Nápadně ve SZ – Israelci 
byli vytrvale utlačováni! Nápadně také v NZ – první křesťané byli 
vytrvale utlačováni. A kdyby byli jako současní západní lidé – i mnozí 
křesťané – tak by křesťanství nepřežilo. Zpráva o Ježíši Kristu by 
vymřela. A tak doklad vzkříšení, Boží lásky, věčného království a 
finálního vítězství dobra nad vším ostatním. 

Tak i vytrvalost, odolnost, nezdolnost a houževnatost toho 
gerasenského posedlého byla dobrá a správná. Vždyť stejně houževnatý 
a nezdolný je Hospodin Bůh ve své věrnosti, lásce a milosti! I když i 
tento božský rozměr Hospodina je opakovaně dodnes vnímán jako 
směšný a slabošský – u Boha i mezi lidmi. Ačkoli po něm vlastně všichni 
touží – minimálně pro sebe samé. 

Protože jde o vytrvalost v nejvyšším dobru. V lásce. 
V milosrdenství. Ve službě Bohu. V poslušnosti živému Bohu. Ve věčnosti. 
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Naopak pokud se ukáže, že to, v čem vytrváváme, není v souladu 
s Božím slovem, máme toho ihned zanechat. I kdybychom tomu bývali 
zasvětili celý předchozí život. 

A tak ten gerasenský snášel a snášel, co neuneslo tisíce zvířat ani 
chvilku. Snášel, že sám do sebe mlátil kamením. Ačkoli možná ani jedno 
nechtěl. Snášel, že ho ostatní poutali okovy i řetězy. Snášel samotu, 
opuštěnost, vyhnanství. Ačkoli měl rodinu. Ale i ta ho považovala za již 
mrtvého – také proto žil v hrobech. 

Tak je překvapivý také závěr tohoto příběhu (nejen) o vytrvalosti: 
Ten posedlý tohle všechno dlouho, předlouho snášel. A konečně ho Bůh 
spasil, zachránil, vysvobodil! A tak logicky chtěl jít se svým zachráncem. 
Chtěl následovat Hospodina Boha vtěleného v Kristu. 

A Ježíš ho odmítl. 
Ale vždyť naše víra a vytrvalost a snášení utrpení mají být 

odměněny hlavně blízkostí Kristovou, ne?! Přece alespoň tím si 
získáváme Boží náklonnost, blízkost, dobrotu a přízeň ne? 

Ne. Také proto, že je to skutkaření. Také proto, že podstatou 
vytrvalosti v Kristově věci je přece poslušnost Kristu. A tak následování 
Krista. Který nenesl všechen lidský hřích až na kříž proto, aby se měl 
lépe on sám. 

A tak i ten gerasenský ex-posedlý měl jít domů k rodině. A jim 
vyprávět, co mu Bůh učinil. Má k sobě domů přinést kus Božího spasení 
– skrze jejich i svou vytrvalost ve snášení utrpení a v naději, že někdo se 
snad jednou najde, aby tohoto posedlého zachránil. 

Protože život není o tom, kolik jsme si toho užili, koupili, vyrobili. 
Před jak mnohým utrpením jsme utekli a kterému jsme se zdárně 
vyhnuli. Kolik jsme ušetřili vlastních sil pro svůj vlastní, obvykle už tím 
spíše zbytečný, život. 

Hospodinem darovaný život je o tom, kolik vlastního i cizího 
utrpení, bolesti, únavy a zla jsme snesli a unesli uprostřed věrnosti a 
poslušnosti Bohu. Kolik spasení jsme přesvědčivě nabídli vlastní 
vytrvalostí uprostřed utrpení. Jak to činili také praotci, proroci, 
apoštolové a Ježíš Kristus. Jak lidské zlo vytrvale a nezdolně snáší také 
sám Hospodin Bůh. 

Amen. 
 
Píseň: NEZ526 – Tvůj kříž mi září v temnotách 
 


